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A Kari Tanács tagjai és a meghívottak aláírásukkal igazolták jelenlétüket. 18 szavazati joggal 
rendelkező tag közül 13-an jelen vannak az ülésen. Dr. Komáromi László dékán úr megállapítja, 
hogy az ülés határozatképes. 12 óra 35 perckor közös imával megkezdődik az ülés. Dékán úr 
köszönti a jelenlévő főtisztelendő Rektor urat. 
Dékán úr ismerteti a napirendi pontokat, melyet a Kari Tanács egyhangúlag elfogad. 
 
I. Beszámoló a folyamatos ügyekről – előadó: Dr. Komáromi László dékán 

I/A – Bérek – Dékán úr ismerteti dr. Aczél-Partos Adrienn, a Kari Tanácsban helyet foglaló 
munkatársi képviselő levelét, melyben az adminisztratív munkatársak béremelési igényével 
kereste meg, elsősorban az infláció, különösen a magas élelmiszer árak miatt. 
Dr. Horváth E. Írisz gazdasági igazgató asszony tájékoztatja a Kari Tanácsot, hogy 2019. január 1. 
óta 51,83 %-os infláció volt. Az adminisztratív munkatársak bére – bérkiegészítő pótlékkal – 
45,47 %-kal, az oktatók bére – az összes bérkiegészítő pótlékkal együtt – 56,63 %-kal nőtt 2019. 
január 1-jéhez képest. Vitán felül látszik, hogy az adminisztratív munkatársak reálbére kb. 6%-kal 
marad el a 2019. január 1-jei értéktől, míg az oktatók bérnövekedése ugyanezen időtávon 
majdnem 5%-kal magasabb, mint az infláció. Nyilván senki nem örül annak, ha csökken a 
keresetének a reálértéke. Azt is látni kell, hogy az elmúlt évek erőteljes bérkiáramlását „veszi 
vissza” most a magas infláció. Az egyetem, a kar nem olyan piaci szereplő, amely rugalmasan 
képes módosítani az árait. A felvett hallgatók ugyanazt az önköltséget fizetik végig a képzésük 
alatt, azaz mindig csak a belépő évfolyam önköltségén tudnak emelni. Így azt nem tudja a kar 
biztosítani, hogy a bérekben mindig utána menjenek a váratlan inflációnak. A kari vezetés tervezi, 
hogy az adminisztratív munkatársak esetében a jövőre nézve kompenzálják ezt a lemaradást, ami 
a reálértékek csökkenésében beállt 2019. január 1. óta. Már az idei költségvetés keretei között 



szeretnék ezt megvalósítani. A vezetésnek még ki kell dolgoznia a részleteket. A döntésről minden 
érintett munkatársat tájékoztatnak majd. Megjegyzés, hozzászólás, kérdés nem érkezik. 

I/B - Beruházások – Dékán úr tájékoztatja a Kari Tanácsot, hogy az S26 épületre a 
következő héten kerül kiírásra az közbeszerzési eljárás, aminek a célja a tervező megtalálása. 
Remélhetőleg ősszel a részletes tervezés is elindulhat.  
Dékán úr egyeztetetett Nedeczky Áron osztályvezető úrral (Üzemeltetési Osztály) arról, hogy a 
volt Magyar Rádió volt területén található Telekom antennát át kell helyezni, mert ott az épületek 
bontásra kerülnek. A Szentkirályi utca 28-as épület utcafrontjának legmagasabb pontjára kerül 
majd a kb. 4 m magas torony. Dékán úr megkérdezte, hogy nem lehet-e másik épületre tenni, 
esetleg az S26-os épületre, de sajnos nem elég magas. Kérte, hogy ne az épület elejére tegyék, 
hanem hátra, kevésbe látszik; szintén nem elég magas. Mivel közfeladatot teljesít a Telekcom, 
ezért el kell fogadnunk a feltételeket. Jelenleg nem lesz nagyon zavaró a látvány – szűk az utca, 
nem nézünk az ég felé. Ha megépül az új Campus és kinyílik a tér előttünk, akkor már aggályos 
lesz, de osztályvezető úr ígéretet tett, hogy akkor átkerül egy alkalmasabb épületre az antenna. 
Előre láthatóan 5 évre szerződünk a Telecommal és díjat kap az egyetem a használatért. 
Megjegyzés, hozzászólás, kérdés nem érkezik. 
 
II. Lejáró tanszékvezetői megbízások hosszabbítása: 

Közigazgatási Jogi Tanszék (Dr. Varga Zs. András) – előterjesztő: Dr. Komáromi László 
dékán 

Dékán úr ismerteti az előterjesztést. A háromtagú szavazatszámláló bizottságot – Dr. Schanda 
Balázs tanszékvezető úr (elnök), Dr. Gyulavári Tamás tanszékvezető úr, Dr. Navratyil Zoltán 
dékánhelyettes úr (tagok) – a Kari Tanács egyhangúlag megszavazza.  
Dr. Varga Zs. András professzor úr kiemeli a beszámolójából, hogy a tanszéken bevezették, hogy 
a hallgatóktól zárthelyiken számon kérik az általuk előre elolvasott tananyagot, az eladásokon a 
nehezebb részekbe mennek bele. Így folyamatosan tanulnak a félév során. Pozitív visszajelzések 
érkeztek a hallgatóktól. Megjegyzés, hozzászólás, kérdés nem érkezik. 

A Kari Tanács 16/2023. (V.25.) számú határozatával 13 igen szavazattal, ellenszavazat és 
tartózkodás nélkül támogatta Prof. Dr. Varga Zs. Andrásnak a Közigazgatási Jogi Tanszékre szóló 
tanszékvezetői megbízásának meghosszabbítását 2023. július 1-től ötéves határozott időtartamra 
és annak előterjesztését Főtisztelendő Rektor úr elé. 
 
III.  Professor emeritusi címek meghosszabbítása – előterjesztő: Dr. Komáromi László dékán 
 III/A – Dr. Jobbágyi Gábor – előterjesztő: Dr. Komáromi László dékán 
Dékán úr érdemei elismerése mellett javasolja Dr. Jobbágyi Gábornak, a Polgári Jogi Tanszék 
alapító professzorának professor emeritusi címének újabb három évre történő meghosszabbítását.  

A Kari Tanács 17/2023. (V.25.) számú határozatával 13 igen szavazattal, ellenszavazat és 
tartózkodás nélkül támogatta Dr. Jobbágyi Gábor professzor emeritusi kinevezésének 
meghosszabbítását 2023. július 1-jétől hároméves határozott időtartamra és annak 
előterjesztését az Egyetemi Tanács elé. 
 

III/A – Dr. Varga Csaba – előterjesztő: Dr. Komáromi László dékán 
Dékán úr érdemei elismerése mellett javasolja Dr. Varga Csabának, a Jogbölcseleti Tanszék 
alapító professzorának professor emeritusi címének újabb három évre történő meghosszabbítását. 

A Kari Tanács 18/2023. (V.25.) számú határozatával 13 igen szavazattal, ellenszavazat és 
tartózkodás nélkül támogatta Dr. Varga Csaba professzor emeritusi kinevezésének 
meghosszabbítását 2023. szeptember 1-jétől hároméves határozott időtartamra és annak 
előterjesztését az Egyetemi Tanács elé. 
 



IV. A Zlinszky János Szakkollégium alapításával kapcsolatos per vota dispersa hozott 
határozatok megerősítése – előterjesztő: Dr. Komáromi László dékán 
Dékán úr ismerteti, hogy a Kari Tanács a 2023. május 17-i per vota dispersa szavazással hozott 
határozataival támogatta a Zlinszky János Szakkollégium 2023. július 1. napján kezdődő hatállyal 
történő megalapítását a Jog- és Államtudományi Kar szervezeti keretein belül, valamint a 
szakkollégium Alapító Okiratának, Szervezeti és Működési Szabályzatának, valamint Képzési 
Programjának elfogadását. A határozatok megszülettek, jelenleg az Egyetemi Tanács előtt 
vannak. A Kari SzMSz szerint a per vota dispersa szavazást a Kari Tanács következő ülésén jóvá 
kell hagyni. Így Dékán úr felolvassa a határozatokat. Megjegyzés, hozzászólás, kérdés nem érkezik, 
ezért Dékán úr megállapítja, hogy a Kari Tanács hallgatólagosan jóváhagyta a per vota dispersa 
szavazáson meghozott határozatait.  
 
V. Nyelvi követelmények változása – előterjesztő: Dr. Komáromi László dékán 
Mint már azt az előző Kari Tanácson is ismertette Dékán úr, az általános kimeneti nyelvvizsga 
követelményt az Országgyűlés megszüntette, ellenben előírta a felsőoktatási intézmények 
számára, hogy a hallgatók szaknyelvi képzését és kompetenciamérését biztosítsa. A kari vezetés 
sokat foglalkozott a kérdéssel, mérlegelték a lehetőségeket. A nyáron várhatóak új képzési és 
kimeneti követelmények. Jogász képzésen az az elvárás, hogy a hallgató képes legyen a szakmai 
idegennyelv megértésére, feldolgozására. Az intézményeknek biztosítani kell a szaknyelvi 
képzést. Minisztériumi ajánlások figyelembe vételével született az előterjesztés. Kötelező lesz a 
latin nyelv tanulása – ez eddig is az volt, valamint a diplomamunkában érdemben szükséges az 
idegennyelvű szakirodalom feldolgozása. Ezt a témavezetőnek kell majd igazolni. A többi 
minisztériumi ajánlás már benne van a tantervben. A döntés célja a minimum követelmények 
meghatározása és a lehetőségek biztosítása volt, hiszen a végzett hallgatók útja sokfelé ágazik 
el. Más-más követelményekkel találkoznak majd egy kisváros polgármesteri hivatalában, egy 
nemzetközi ügyvédi irodában vagy a diplomáciában elhelyezkedve. Dékán úr hozzáteszi, hogy az 

igazságügyi igazgatási (BA) képzésnél nem fogalmaznak meg új követelményt, a MBA képzésnél 
folyamatosan figyelik, hogy szükséges-e változtatni. Megjegyzés, hozzászólás, kérdés nem 
érkezik. 

A Kari Tanács 19/2023. (V.25.) számú határozatával 13 igen szavazattal, ellenszavazat és 
tartózkodás nélkül elfogadta a jogász szak mintatantervének és a Tanulmányi és Vizsgaszabályzat 
(TVSz) 1. sz. kari mellékletének módosítását az előterjesztés szerint. 
 
VI. Kari szabályzatok felülvizsgálata – előterjesztő: Dr. Komáromi László 
Főtisztelendő Rektor úr a 4/2023 rektori utasításban utasította a karokat, hogy ütemezés szerint, 
de legalább 5 évente vizsgálják felül a szabályzataikat. Dékán úr a kari vezetéssel áttekintette az 
összes kari szabályzatot. Így született az előterjesztés, melyet Dékán úr ismertet. 

A PPKE JÁK Kari Tanácsa 20/2023. (V.25.) számú határozatával 13 igen szavazattal, ellenszavazat 
és tartózkodás nélkül elfogadta a kari Szervezeti és Működési Szabályzat (kari SzMSz) 
módosítását a Nemzetközi Mobilitási Bizottságra vonatkozó külön előterjesztés szerint 2023. 
május 25-i hatállyal. 
A Kari Tanács megállapítja, hogy a kari SzMSz egyéb irányú módosítást nem igényel. 
 
A kari könyvtár Szervezeti és Működési Rendjét dr. Aczél-Partos Adrienn könyvtárvezető asszony 
és Dr. Erdődy János dékánhelyettes úr átdolgozta és egységes szerkezetben előterjesztette. 

A PPKE JÁK Kari Tanácsa 21/2023. (V.25.) számú határozatával 2023. június 1-jével hatályon 
kívül helyezi a PPKE JÁK Könyvtárának 2011. április 1-jén hatályba lépett Szervezeti és Működési 
Rendjét, s helyébe 2023. június 1-jén kezdődő hatállyal 13 igen szavazattal, ellenszavazat és 
tartózkodás nélkül elfogadta a Pázmány Péter Katolikus Egyetem Jog- és Államtudományi Kar 
Könyvtárának új Szervezeti és Működési Rendjét az erre vonatkozó külön előterjesztés szerint. 



 

A PPKE JÁK Kari Tanácsa 22/2023. (V.25.) számú határozatával 13 igen szavazattal, ellenszavazat 
és tartózkodás nélkül elfogadta, hogy a PPKE Tanulmányi és Vizsgaszabályzatának kari kiegészítő 
rendelkezései, a PPKE Felvételi Szabályzatának kari kiegészítő rendelkezései, valamint a PPKE 
JÁK Tűzvédelmi Szabályzata módosítást nem igényelnek. 
 
VII.  Egyebek 

VII/A – Hallgatói jelenlét –Dékán úr elmondja, hogy a félév végén erősen megcsappan a 
hallgatói létszám az órákon. Döntően két oka van, egyik a vizsgajelentkezés megnyitása, a másik 
az elővizsga hét elindulása. 

I. A vizsgajelentkezési rendszer megnyitása délelőtt 9 óra, ezért ezen a napon a délelőtti 
órákon nem jelennek meg a hallgatók. Régi probléma, már különböző módon próbálta orvosolni 
a kari vezetés. Egyeztettek az Informatikai Osztállyal, hogy tegyék délutánra a kezdési időpontot, 
de ezt nem sikerült elérni, mert nem hajlandók biztosítani az ügyeletet egy rendszerleállás 
elhárítására.  
Dr. Varga Zs. András tanszékvezető úr elmondja, hogy a Közigazgatási Tanszéken az a gyakorlat, 
hogy kijelölnek a héten egy napot, amikor az összes oktató rendelkezésre áll a vizsgákra. Minden 
héten meghirdetik a vizsgát azon a bizonyos napon, akár 150 főre is, hogy a hallgató kedvére 
válogathasson. Nincs verseny a napokért, cserébe megkérik a hallgatókat, hogy aki nem tud jönni, 
iratkozzon le a vizsgáról. A hallgatói létszám függvényében hívják be az oktatókat vizsgáztatni. 
Dr. Szabó István rektorhelyettes úr megállapítja, hogy ezek szerint a vizsga keretlétszámot nem a 
vizsgára jelentkező hallgatók 10%-ával, hanem sokkal többel megemelik.  
Dr. Szalai Márta intézetvezető asszony elmondja, hogy a Deák Ferenc Intézet munkatársai sokszor 
futnak bele abba a problémába, hogy az Informatikai Osztály nem áll rendelkezésre a késő 
délutáni, esti órákban. Ezt egy sajátos beosztási rendszerrel orvosolni lehetne. Központi 
intézkedés kellene, hogy az informatikai részleg szolgáltasson és ügyeletet tartson. 

II. Dékán úr szerint a másik sarkalatos oka a hallgatói jelenlét megcsappanásának az, hogy 
a szorgalmi időszak utolsó hete szokásjogi úton elővizsga hétté vált. Az elővizsga hétnek nincs 
nyoma a TVSz-ben, egyedüli hivatalos dokumentum, amiben szerepel, a félév időbeosztása.  
A kollégákkal egyeztetve kiderült, hogy régen is volt elővizsga, de akkor ez csak a kiváló hallgatók 
lehetősége volt. Ők már a szorgalmi időszak alatt is komoly felkészültséget mutattak, ezért egy 
gyors lépéssel letehették a vizsgát. Mára viszont ez tömegessé vált, úgy kezeljük, mintha ez is 
már a vizsgaidőszakhoz tartozna, amivel ténylegesen tovább szűkül a szorgalmi időszak. 
Alapítónk, Dr. Zlinszky János professzor úr mondta, hogy a szorgalmi idő végén kellene sokat 
bejárni az órákra a sikeres vizsga érdekében, de ennek ma már minden ellene hat. 
Dr. Varga Zs. András tanszékvezető úr szerint is rossz ez az irány, de ha egyetlen egy tanszék tart 
vizsgát azon a héten, már nem jönnek be a hallgatók a többi órára. 
Dr. Ádány Tamás tanszékvezető úr is egyetért, ő sem szereti. A HÖK elnöktől szeretné megkérdezi, 
hogy érezhető volt-e komoly hallgatói igény az elővizsgára. Ez egy rossz irány, félrecsúszott a 
kommunikáció. Valamilyen központi akaratra, döntésre lenne szükség vagy meghajlunk ez előtt a 
hallgatói igény előtt, és akkor előre hozzuk a vizsgaidőszakot egy héttel, amennyiben lehetséges. 
Dr. Pünkösty András adjunktus úr meg szokta kérdezni a hallgatókat, hogy van-e igényük 
elővizsgára. Nála, a bevezető tantárgyaknál, viszonylag kicsi az igény rá. Nem mindegy, hogy az 
egész évfolyamra vonatkozik ez a vizsgalehetőség, vagy csak maximum 20 főre.  
Dr. Szabó István rektorhelyettes szerint nehéz ezt kari szinten szabályozni, mert minden tanszék 
más. Itt az a kérdés, hogy mi alapján dől el, hogy ki a jó tanuló. 
Dr. Varga Zs. András tanszékvezető úr megállapítja, hogy a szorgalmas tanuló valószínűleg 
minden tantárgyból szorgalmas. Így ő akár több vizsgát is letehet ezen a héten és ugyanúgy nem 
fog bejárni az órára. 
Dr. Schanda Balázs emlékezete szerint régen a szorgalmi időszak 14 hét volt, a vizsgaidőszak 7 
hét. Most a szorgalmi időszak elvben 12 hét, de ő ebben a félévben 8 db hétfői eladást tudott 
megtartani, a többi ünnepek, elővizsga miatt elmaradt el – nem professzor úr hibájából. Ez már 



nagyon nagyarányú csökkenés. Nagyon jó ötletnek tartja Varga Zs. András professzor úr 
vizsgajelentkezéses módszerét, mert így ráér a hallgató felvenni a vizsgáit. Azt látni kell, hogy ezt 
minden tanszéknek el kell fogadnia, mert ha egy tanszék nem ilyen nagyvonalú a létszámmal és 
nem engedi el az elővizsgát, ugyanígy ki fog ürülni az óra az utolsó héten. Csak kari szinten lehet 
szabályozni ahhoz, hogy működjön a rendszer. 
Dékán úr elmondja, hogy a TVSz-ben az szerepel, hogy a szorgalmi időszak 15 hét, a vizsgaidőszak 
legfeljebb 6 hét.  
Urbán István HÖK elnök Dékán úr kérdésére válaszolva elmondja, hogy a hallgatóknak az az 
érdeke, hogy hosszabb legyen a vizsgaidőszak, az elővizsga héttel a 6 hétből 7 hét lesz. Azt is 
látni kell, hogy az első heti vizsgára is készülnie kell a hallgatónak, így kevesebb órára fog bejárni 
az előtte levő héten. Ha az elővizsga héten van a vizsga, akkor már előtte sem fog bemenni. 
Dr. Völgyesi Levente dékánhelyettes úr kérdése, hogyha majdnem minden hónapban lehet 
vizsgázni (EV és CV vizsgák), akkor mikor fognak bejárni a hallgatók? Az is gond továbbá, hogy 
gyakorlatilag minden hallgató dolgozik és nincs idejük tanulni, bejárni az órákra. 
Dr. Erdődy János dékánhelyettes úr szerint a szorgalmi időszakban kellene tanulni, a 
vizsgaidőszakban vizsgázni. Ha ez megkeveredik, akkor nagyon rossz irányba megyünk. 
Dr. Ádány Tamás tanszékvezető úr fél évig külföldön tanított. Ott azt látta, hogy a félév végén a 
vizsgaidőszak 5 munkanap, ezalatt a hallgatók minden tantárgyból levizsgáznak. Az oktatóknak 
3-4 hetük van kijavítani a dolgozatokat. Az a szemlélet, amit Erdődy tanár úr elmondott, hogy 
folyamatosan tanulni kell, az egy kultúraváltás. 
Dr. Varga Zs. András professzor úr tanszékén ezért vezették be, hogy minden órán zárthelyit ír a 
teljes évfolyam. Folyamatosan készülnek, vizsgázni is könnyen mennek. 
Dr. Burián László tanszékvezető úr szerint addig, amig ezt csak pár tanszék vezeti be, működhet, 
de ha mindenki erre áll rá, nem fogják bírni a hallgatók. Az a rendszer, amiről Ádány tanár úr 
beszél, egy egészen más rendszer, másképpen szocializálódnak a hallgatók.  
Dékán úr lezárja a beszélgetést, hiszen most nem tudják megoldani a problémát, de foglalkozni 
kell vele, mert mindenkit érint. Köszöni az értékes gondolatokat, folytatják a megbeszélést a kari 
vezetéssel.  

VII/B – Melegvíz kérdése – Dr. Aczél-Partos Adrienn kérdése az adminisztratív munkatársaktól 
érkezett: hogyha a Sophianumban van melegvíz, akkor itt a mi épületünkben lesz-e melegvíz. 
Több szervezeti egységben nem tudnak mosogatni. Napi szinten az megoldhatatlan, hogy 
felvigyék valamelyik mosogatógépbe a használt tányérjaikat. 
Dékán urat meglepi a kérdés, mert azt észlelte, hogy a kézszárítók visszakerültek, melegvizet nem 
szokott használni, így nem érzékelte a hiányát. Az mindenképpen furcsa, hogy az egyik épületben 
van, a másikban nincs melegvíz. Megkeresi az Üzemeltetési Osztályt. 
Dékán úr tájékoztatja a Kari Tanácsot, hogy a féléves takarékossági intézkedésnek meglett az 
eredménye. Főleg a gázhasználatban sikerült teljesíteni ez elvárt mértéket, sőt még többet is 
sikerült megtakarítani. Így jelenleg nincs indokoltsága annak, hogy a vízmelegítéssel kapcsolatos 
korlátozásokat fenntartsuk, legalább langyos víz legyen. 
Dr. Aczél-Partos Adrienn kérdése még az is, hogy a klímát lehet-e majd nyáron használni, mert 
van olyan iroda, ahol 30 fok feletti hőmérséklet lesz nyáron.  
Dr. Molnár Sarolta titkárságvezető asszony válasza, hogy már megkereste az Üzemeltetési 
Osztályt, ahol azt mondták, hogy van egy rektori utasítás, ami azt mondja, hogy nem lehet meleg 
víz és klíma használat. Az, hogy ezt máshol nem tartják be, ez egy érdekes kérdés. 
Dékán úr vette a jelzést és igyekszik erre a helyzetre orvoslást találni. 

Egyéb kérdés, hozzászólás nem érkezik. Dékán úr mindenkinek köszöni a részvételt további szép 
délutánt kívánva.  
 
 
 
Jegyzőkönyv 12:55-kor zárul.  


